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economic obsolescence. Are considered the methods for determining the economic obsolescence in the framework of 
cost-based, comparative and income approaches. It’s proposed the method, designed by the author, of expert evaluation 
of economic obsolescence of machines and equipment depending on its liquidity and demand and supply on the primary 
and secondary markets. The improved expert method of the appraisal of economic obsolescence can be used in practice 
of evaluation of machines and equipment along with the use of the well-known «formula for the under-utilization». The 
basic problems of its using are connected with the difficulties of selection of factors, affecting on decrease of cost of 
machines and equipment and manifesting just in the presence of external causes, among the set of others.
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Научная проблема, рассмотренная в статье, заключается в исследовании нормативно-правовой базы создания 
и поддержки малых инновационных предприятий при высших учебных заведениях. Было проведено исследование, 
выявляющее функционирование нормативно-правовых актов Российской Федерации, регулирующих данный вопрос. 
Был сделан вывод об их недостатках и проблемах, предложены способы их решения. Рассмотрены законодательные 
базы инновационной деятельности таких стран, как Соединенные Штаты Америки, Великобритания,  Сингапур. Рас-
смотрены федеральные органы государственной власти, занимающиеся вопросами развития инновационной деятель-
ности в Российской Федерации. Построена структура нормативно-правовых актов, регулирующих вопросы создания 
и поддержки малых инновационных предприятий в Российской Федерации. Даны рекомендации по решению проблем 
нормативно-правовой базы создания малых инновационных предприятий при высших учебных заведениях.
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The scientific problem considered in article, consists in research of standard and legal base of creation and 
support of the small innovative enterprises at higher educational institutions. The research revealing functioning of 
normative legal acts of the Russian Federation, regulating the matter was conducted. The conclusion was drawn on their 
shortcomings and problems, ways their solutions are proposed. Regulatory legislative bases of innovative activity of 
such countries, as the United States of America, Great Britain, Singapore are considered. The federal public authorities 
dealing with issues of development of innovative activity in the Russian Federation are considered. The structure of 
the normative legal acts regulating questions of creation and support of the small innovative enterprises in the Russian 
Federation is constructed. Recommendations about the solution of problems of standard and legal base of creation of 
the small innovative enterprises are made at higher educational institutions.
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Проведен анализ нормативно-правового регулирования в области социального и экономического разви-
тия муниципального образования по материалам Черекского района Кабардино-Балкарской Республики. Дана 
оценка наиболее важных показателей развития экономики и социальной сферы. Согласно усредненным ре-
зультатам по приведенным показателям Черекский муниципальный район занимает 3 место среди районов 
Кабардино-Балкарской Республики. Кроме того, отражены прогнозные показатели социально-экономического 
развития района на период до 2014 года. Отражена роль и значение республиканских целевых программ в 
сфере социально-экономического развития. Отдельно, как показательные, описаны целевые программы, каса-
ющиеся обеспечения жильем молодых семей, а также развития водохозяйственного комплекса. В абсолютном 
большинстве реализуемые республиканские целевые программы являются логическим продолжением и более 
детальным воплощением федеральных целевых программ России. На основании приведенных данных и ре-
зультатов определены основные показатели эффективности деятельности органов местного самоуправления, 
в числе которых: уровень развития дорожного хозяйства и транспорта, эффективность деятельности в сфере 
жилищного строительства, развитие конкурентных отношений в отраслях муниципальной экономики.
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The analysis of the normative legal regulation in the field of socio-economic development of  the municipality 
based on the materials of the Cherek region of the Republic of Kabardino-Balkaria is carried out. There is given 
the assessment of the most important indicators of the development of the socio-ecomonic sphere. According to the 
average results of the given indicators the Cherek municipal region takes the third place among the regions of the 
Republic of Kabardino-Balkaria. Moreover it is given the predicted indicators of the socio-economic development 
of the region for the period up to 2014 year. Also there is reflected the role and significance of the republican 
targeted programmes in the field of the socio-economic development. Separately as demonstrative are described 
targeted programmes concerning provision of housing for young families and development of the hydroeconomic 
complex. Absolute majority of the realized republican targeted programmes are the logical continuation and more 
detailed reflection of the federal targeted programmes of the Russian Federation. On the basis of the given data 
there are defined main indicators of the effectiveness of activity of local governments among which are the level of 
development of the transport infrastructure, efficiency in housing construction, increasing competitiveness in the 
sectors of municipal economy.
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В статье рассмотрены подходы к определению механизма управления ресурсосбережением, показана роль 
и значение механизма управления ресурсосбережением на промышленном предприятии, дано собственное 
определение механизма управления ресурсосбережением, которое стало основой разработки механизма ресур-
сосбережения на промышленном предприятии. Также представлено обоснование наличия соответствующего 
инструментария для эффективного управления ресурсосбережением промышленного предприятия. Авторами 
рассмотрены методы управленческого воздействия: организационные, экономические, социально-психологи-
ческие, которые применительно к ресурсосбережению промышленных предприятий позволяют определить 
внутренние резервы мобилизации всех членов трудового коллектива, направленных на достижение результа-
тов деятельности. Разработанный механизм управления ресурсосбережением позволит снизить себестоимость 
продукции предприятия при прежнем уровне качества продукции.
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The article deals with approaches to the definition of the mechanism of management of cost-effective use of 
resources; moreover, the role and importance of the mechanism of management of cost-effective use of resources is 
shown. There was given a definition of mechanism of management of cost-effective use of resources, which became 
the basis for the development of the mechanism of cost-effective use of resources at the enterprise. The authors also 
presented the grounds of the existence of the appropriate toolkit for the cost-effective use of resources at an enterprise. 
The authors considered the methods of management measures: organizational, economic, social-psychological, which 
with regard to the cost-effective use of resources at an enterprise, make it possible to determine the internal reserves 
of mobilization of all members of the personnel aimed at achievement of performance. The developed mechanism 
of management of cost-effective use will allow to reduce production cost of an enterprise with the same level of the 
product quality.


